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Pohledy ODS a ČSSD na školství se v některých bodech
shodují
PRAHA 5. října (ČTK) - Pohledy ODS a vládní sociální demokracie na školskou politiku se v některých bodech shodují,
liší se však způsoby, jakým chtějí svých cílů dosáhnout. Zásadně se rozcházejí v názoru na zavedení poplatku za
studium na
vysokých školách. Navrhuje ho stínový ministr školství ODS Walter Bartoš s tím, že by bylo doprovázeno systémem
studijních půjček a spoření. Sociální demokraté jsou zásadně proti školnému.
Obě strany chtějí, aby na vysokých školách studovalo více mladých lidí, a podporují jejich zahraniční stáže. Shodují
se také na potřebě investovat více peněz do vědy a možnosti získat vzdělání kdykoli během života. Každá toho ale
chce dosáhnout
jiným způsobem, řekl ČTK Radim Ryšavý ze Střediska vzdělávací politiky pražské pedagogické fakulty.
Bartoš chce změnou ve financování dosáhnout toho, aby mohlo vysokou školu studovat více zájemců než nyní, a to
obor, o který mají zájem. Hovoří tak nepřímo o školném. Současnému ministerstvu se již řadu let daří počty studentů
zvyšovat. Mění způsob financování vysokých škol a poskytuje jim více peněz. Do pěti let by podle jeho plánů mělo
studovat asi 330.000 mladých lidí proti současným zhruba 270.000. V současnosti studuje vysoké školy o téměř 74.000
lidí víc než v roce 2000.
Podle Ryšavého by mohlo být školné bariérou k přístupu ke vzdělání pro lidi ze sociálně slabých vrstev a děti rodičů
s nižším vzděláním, které v zemi obecně málo dosahují vysokoškolského vzdělání. Školné a následný větší počet
přijímaných na poptávané obory by podle něj mohly způsobit i to, že se jejich absolventi budou špatně uplatňovat na
trhu práce a
vystudovanému oboru by se nemuseli vůbec věnovat. Jejich pracoviště navrhuje financovat školy podle uplatnění
absolventů, které by mohlo být vodítkem pro počty přijímaných do jednotlivých oborů.
Bartoš by chtěl zrušit některé předpisy, které začaly platit za současné ministryně Petry Buzkové (ČSSD), například
chce
změnit systém podávání přihlášek na střední školy. Navrhuje, aby žáci mohli podávat neomezený počet přihlášek.
Podle nového způsobu se děti v prvním kole přijímacího řízení hlásí na jednu školu, a pokud se na ni nedostanou,
mohou se hlásit na libovolný počet škol.
ODS chce také zrušit minimální počty žáků pro malé školy. Uvádí, že zřizovatelé škol a občané mají mít školu i s
minimálním
počtem dětí, pokud jsou ochotni ji financovat. Podle současných školských předpisů může mít základní škola minimálně
šest žáků. Bartoš také navrhuje, aby lidé měli možnost vzdělávat se během celého života. O totéž usiluje i současné
vedení ministerstva, které již zpracovalo zákon, jenž by měl lidem usnadnit zvyšování kvalifikace. Návrh už schválila
vláda.
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